Obchodná akadémia Prievidza


(
MORFOLÓGIA 

(((
náuka, ktorá sa zaoberá slovnými druhmi (SD), gramatickými kategóriami a spôsobmi tvorenia slov (pozri stranu 5).

ZÁKLADNÉ KRITÉRIÁ delenia slovných druhov
1. PODĽA LEXIKÁLNEHO VÝZNAMU rozlišujeme:

· PLNOVÝZNAMOVÉ
(  NEPLNOVÝZNAMOVÉ
2. PODĽA TVARU SLOVA
poznáme:

· OHYBNÉ


(  NEOHYBNÉ
3.  PODĽA FUNKCIE VO VETE slovné druhy delíme na:

· VETNÉ ČLENY 


(  SD BEZ VETNOČLENSKEJ PLATNOSTI 
SYSTÉM SLOVNÝCH DRUHOV v slovenskom jazyku:

	
	1.      KRITÉRIUM
	2. KRITÉRIUM
	3. KRITÉRIUM
	Podiel

 v SZ

	1.
	Podstatné mená
	plnovýznamové
	ohybné skloňovanie
	vetný člen
	28%

	2.
	Prídavné mená
	plnovýznamové
	ohybné

skloňovanie, stupňovanie
	vetný člen
	10%

	3
	Zámená
	plnovýznamové
	ohybné

skloňovanie
	vetný člen
	14%

	4.
	Číslovky
	plnovýznamové
	ohybné

skloňovanie
	vetný člen
	2%

	5.
	Slovesá
	plnovýznamové
	ohybné

časovanie
	vetný člen
	19%

	6.
	Príslovky
	plnovýznamové
	neohybné

až na príslovky z akostných príd. mien (stupňovanie)
	vetný člen
	6%

	7.
	Predložky 
	neplnovýznamové
	neohybné
	nie je VČ
	10%

	8.
	Spojky
	neplnovýznamové
	neohybné
	nie je VČ
	8%

	9.
	Častice
	neplnovýznamové
	neohybné
	nie je VČ
	5%

	10.
	Citoslovcia
	neplnovýznamové
	neohybné
	nie je VČ
	0,35


SYSTÉM GRAMATICKÝCH KATEGÓRII V SLOVENSKOM JAZYKU
GK vyjadrujú isté vlastnosti plnovýznamových slov, ktoré majú stále alebo ich získajú v jazykovom prejave pri spojení s inými slovami. Sú to ustálené jazykové vlastnosti. Napr. slovo milý v spojení so slovom dieťa preberie rod, číslo, pád podstatného mena v strednom rode ( pekné dieťa. V SJ rozlišujeme menné a slovesné GK.
	KATEGÓRIE
	MENNÉ
	SLOVESNÉ

	menné:

· podstatné,

· prídavné mená, 

· zámená, 

· číslovky 

slovesné: 

· slovesá
	rod – mužský, ženský, stredný
	osoba – 1., 2., 3.

	
	číslo – jednotné (sg.), množné (pl.)
	číslo – jednotné (sg.), množné (pl.)

	
	pád – N, G, D, A, (V), L, I
	čas – prítomný, minulý, budúci

	
	(pri prídavných menách – stupeň)
	spôsob –oznamovací, rozkazovací, podmieňovací

	
	
	slovesný rod – činný, trpný

	
	
	vid – dokonavý, nedokonavý


PODSTATNÉ MENÁ (SUBSTANTÍVA)

Pomenúvajú osoby, zvieratá, vecí, vlastnosti, deje a stavy. Vo vete sú obyčajne podmetom alebo predmetom.
(((
ČO URČUJEME:
a)
slovný druh: podstatné meno; plnovýznamové, ohybné, vetnočlenská platnosť
b) konkrétne (chlapec, kniha, zviera...) / abstraktné – nehmotné (krása, žiaľ, útecha ...) ( majú len singulár !!!

c)
všeobecné (lampa, tabuľa) / vlastné (Martin, Bratislava, Dunčo...)
d)
rod: mužský( životnosť), ženský, stredný; 

e)
číslo: jednotné / množné; rozoznávame tiež pomnožné (majú tvar plurálu a pomenúvajú 1 vec, rukavice, nožnice, hrable...); hromadné  (označujú množstvo veci a majú tvar sg,  lístie, ľudstvo) a látkové (skladajú sa z čiastočiek , je to celok; múka, cukor). 

f)
pád: N, G, D, A, L, I; 
5.pád  vokatív vypadol (oslovovanie), nájdeme ho v archaických textoch: napr. Bože, Majstre, Pane ...

h)
vzor – viď nasledujúcu tabuľku
	
	MUŽSKÝ ROD
	ŽENSKÝ ROD
	STREDNÝ ROD

	Zakončenie:
	CHLAP
životné, 
spoluhláska a samohláska -o
	ŽENA
samohláska, pred ktorou stojí tvrdá al. obojaká spoluhláska
	MESTO
zakončené na -o

	Zakončenie:
	HRDINA
životné

samohláska -a
	ULICA
samohláska, pred ktorou stojí mäkká  spoluhláska
	SRDCE
zakončené na -e

	Zakončenie:
	DUB
neživotné

tvrdá al. obojaká spoluhláska
	DLAŇ
spoluhláska,
v  G sg. a N pl. -e
	VYSVEDČENIE
zakončené na -ie

	Zakončenie:
	STROJ
neživotné,

mäkká spoluhláska
	KOSŤ
spoluhláska,
v  G sg. a N pl. -ie
	DIEVČA
zakončené na –a/-ä

	
	KULI
cudzie životné všeobecné aj vlastné mená s koncovkou
-i,-í,-y,-e,-é,-ě,-ä,-ö, -ő
	GAZDINÁ

zakončené na –á, 
zo  substantív MR (princezná, švagriná...)
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Projekt je spolufinancovaný Európskou úniou.
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